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یادداشت

اقتصاددان کیست؟
دکتر محمد طبیبیان

»یک اقتصاددان خبره باید از استعدادهای کمیاب 
متنوعی برخوردار باشــد... باید بــه درجات یک 
ریاضی دان، تاریخ دان، دولتمرد و فیلســوف باشد. 
باید علائم مجرد را بشناسد؛ اما با کلمات صحبت 
کند. باید به جزئیات بپردازد. بر حســب کلیات، در 
هر پرواز اندیشــه باید تماس خــود را با مجردات 
و حقایق همزمان برقرار نگــه دارد. او باید اکنون 
را مطالعه کند در پرتو گذشــته برای هدف آینده. 
هیچ بخشــی از ذات و طبیعت انسان و نهادهای 
آن نبایــد از میدان کنکاش او بیــرون بماند. باید 
همزمان هدفمند باشــد و بدون دلبســتگی، مانند 
یک هنرمند مجزا از موضوع و فاســد نشدنی، اما 
گاهی کاملا نزدیک به حقایق زمینی همچون یک 

سیاستمدار.« نقل قول از جان میناردکینز
اول، این پرســش اولیه مطرح است که چه کسی 
صلاحیــت این را دارد که به یک دولت مشــاوره 
دهد؟ پاســخ اینکه نمی تــوان به فــرد، هرچند 
دانشــمند و فرهیخته باشــد، تکیه کرد. ضروری 
است توجه کنیم که مدیریت یک کشور در جهان 
امروز مدیریت یک سیســتم بزرگ اســت، بسیار 
بــزرگ به حــدی کــه درک آن در ذهن و عقل 
بسیاری نمی گنجد. این سیســتم بزرگ را باید با 
 ســازوکار و تشــکیلات خاص خود اداره کرد. چه 
امر تصمیم ســازی و چه اتخــاذ و انتخاب تصمیم 
و چه اجــرا و نظارت، ارزشــیابی و تصحیح. این 
حیطه ها کار سازمان های خبره است. سازمان هایی 
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یادداشت

که از افراد نخبه کادرگیری کنند، بادوام و باثبات باشــند تا 
به ســازمان یادگیرنده تبدیل شوند و مرکز انباشت تجربه و 

دانش باشند.
در هر کشــور به این منظور  ســازوکارهای مختلفی در کار 
اســت؛ اما در ذات خود کم و بیش مشابه هستند و بر حسب 
حیطه تخصصی تقسیم بندی شــده اند. شامل حیطه مالی و 
بودجه ای، حیطه پولی و بانکــی، تجارت خارجی و گمرک، 
سیاســتگذاری علمی و فنی، سیاســت و مدیریت آموزش و 

سیاست های بهداشت عمومی و درمان و...
در کشــور ما دو نهاد مهم در این زمینه ایجاد شــد که کم 
و بیش نقش آفرین بوده اند. یکی ســازمان برنامه و دیگری 
بانــک مرکزی. این دو نهاد از زمان تشــکیل و به ضرورت 
نقش کارشناســی قوی یافتند تا چند ســال قبل از انقلاب. 
شاید کنفرانس مشهور رامسر در سال ۱۳۵۳نقطه عطفی در 
زوال کارشناسی این نهاد ها و زوال حکومت پهلوی نیز بود. 
هنگامی که یک کارشناس معتبر و شناخته شده در کنفرانس 
رامسر از خطراتی که تصمیمات همایونی در بر خواهد داشت 
می گفت، مشهور است که شاه از رئیس وقت سازمان برنامه 
که در صندلی کنار او نشســته بود، پرســید که این فضول 
کیســت؟ حالا می توان دریافت کــه آن »فضول« مدیحه 

سقوط او را می سرود.
یک ماجرای دیگر را بیان کنم. شــاه با جدیت دنبال ایجاد 
شرکت های سهامی زراعی بود که کاری ضایعه آمیز از لحاظ 
مختلف تلقی می شــد و وزیر بله قربان گوی او نیز این کار ها 
را اجرا و گزارش های درخشان فراهم می کرد. استادی داشتم 
که از آموزش منفک شد و به کار کارشناسی در یک دستگاه 
حکومتی مشغول شد. چند سال بعد از پیروزی انقلاب ایشان 
را در سمیناری خارج از کشور دیدم. این ماجرا را تعریف کرد 
که او و کارشناسانی از سازمان برنامه و برخی دانشگاهیان، 
پژوهشــی درباره این شــرکت ها انجام داده بودند و زیان بار 
بــودن و بی بازده بودن آنان را چه از نظــر اقتصادی چه از 
نظر تاثیر اجتماعی و محیط زیســتی برشمرده بوند. هویدا، 
نخست وزیر وقت گزارش را خوانده و پسندیده بود؛ اما جرات 
طرح آن را با شاه نداشت. همسر شاه در جریان قرار می گیرد، 
گزارش را می خواند و نگران از شــرایط، ترتیب ملاقاتی را 
فراهم می ســازد. هویدا به این استاد گفته بود که موقع ارائه 
گزارش به زیر میزی که شــاه در انتهای سالن نشسته است 
نگاه کنید، اگر پاهایش را به زمین می زند خوشــش نیامده 
است، زود بحث را به ســتایش منحرف یا جمع کنید. استاد 
من می گفت پس از چند دقیقه که مطلب منفی ارائه شد شاه 
شــروع کرد پایش را به زمین زدن، بعد هم از جا بلند شد و 
گفت: گزارش را برای شــهبانو بخوانید و سالن را ترک کرد 
.فردا مجددا رادیو و تلویزیون و وزیر و نخست وزیر به تعریف 
و ســتایش از شرکت های ســهامی زراعی و رای همایونی 
پرداختند و قول گســترش و افزایش تعداد آنــان را دادند. 
منظور اینکه وقتی امور کارشناسی طبق فرمایش انجام شود، 
دیگر تشکیلات کارشناسی لازم نخواهد بود. همان سال ها 
بسیار از کارشناسان زبده سازمان برنامه و بانک مرکزی هم 
مهاجرت کردند. وقتی تشکیلات کارشناسی قوی هم موجود 

نباشد امور به ضرورت به سوی اضمحلال خواهد رفت.
دوم، آنکه ضرورت وجود تشــکیلات کارشناسی قوی رافع 
این نیست که یک مقام دولتی با خبرگان مختلف صحبت و 
بحث و گفت وگو نکند و آرای آنان را نشنود. اینجانب بسیار 
لذت می برم که با دوستان ایام کودکی دبستان و دانشگاه به 
گعده بپردازم؛ اما برای مداوا حتما به جســت وجوی مشورت 
یک پزشک متخصص خواهم رفت یا در امر مثلا ساختمان 
نظر یک مهندس معمار خبره را جویا می شوم. گعده فایده ای 
ندارد. من این کلمه را اول بار از بزرگواران حوزوی شــنیدم، 
شاید سیاسیون هم مثل من از گعده خوششان بیاید؛ اما اگر 
بخواهند در زمینه تخصصی اقتصاد با کســی صحبت کنند، 
همان طور که در امر پزشــکی و معماری و مکانیک اتومبیل 
می دانند باید به دنبال بهترین باشــند، درباره اقتصاددان هم 
چنین باید باشد. مرحوم کینز ویژگی هایی را بیش از نیم قرن 
پیش برای اقتصاددان بر شــمرده که در بالا نقل قول شد. 
اگر بعد از نیم قرن بخواهم چیزی اضافه کنم این اســت که 
باید از یک دانشــگاه معتبر و دوران دانشــجویی تمام وقت 
فارغ التحصیل شده باشد. باید علم اعداد و آمار و کامپیوتر را 
در حد کاربرد بداند، با حداقل یک زبان خارجه در حد استفاده 
از منابع بهنگام آشنا باشــد، برای خوش آیند صحبت نکند، 
امور بفرمایش را مورد ســتایش قرار ندهد. پرهیزگار باشد و 
چشم و دل سیر و از امتیازات شغلی و مالی نزدیک شدن به 

حکومت دل بکند.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی:

ذخیره سازی ۱۴ هزار تن ماسه و 
نمک برای عملیات راهداری زمستانه

مدیــر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراســان 
شمالی با اشــاره به آغاز طرح راهداری زمستانه، گفت 
: در ایــن طــرح ۲۳ راهدارخانه در اســتان مجهز به 
تجهیزات زمستانه آماده خدمات دهی به هم استانی ها 
بــوده که از این تعداد ۱۹ راهدارخانه به طور دائم فعال 
و ۴ راهدارخانــه نیز به صورت شــرایط خاص بوده که 
در فصل زمســتان قبل از شروع بارش ها فعال و آماده 

خدمات رسانی خواهند بود .
مدیر کل راهداری اســتان با اعلام اینکه در استان ما 
شــن و نمک ، بسته به وضعیت یخبندان ، دمای هوا ، 
میزان بارش هــا و  الگوهای آنها تقریباً بین ۱۲ تا ۲۰ 
هــزار تن متغیر بوده ، ادامــه داد : در این طرح بالغ بر 
۱۴ هزار تن ماسه و نمک تهیه و در راهدارخانه ها دپو 
شده اســت و اگر نیاز باشد مجدد نیز شارژ خواهند شد 
، همچنین تعداد ۷ هزار کیســه شن و نمک اضطراری 
نیز برای مکان و زمان های خاص آماده ســازی و دپو 

شده است .
مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای خراســان 
شــمالی گفت : در این طــرح ۲۶۳ نفــر از نیروهای 
راهــداری و ۲۳۶ دســتگاه ماشــین آلات راهــداری 

تخصصی و تجهیزات زمستانه فعال خواهند بود .
جعفر شــهامت اظهار کرد : با نزدیک شــدن به فصل 

زمســتان و شــروع بارش ها در سطح اســتان طرح 
راهداری زمستانی اداره کل راهداری با پیش  بینی های 
قبلی از امروز آغاز و تا بیســتم اسفند ماه ادامه خواهد 

داشت .
مدیر کل راهداری اســتان با اعلام اینکه در استان ما 
شــن و نمک ، بسته به وضعیت یخبندان ، دمای هوا ، 
میزان بارش هــا و  الگوهای آنها تقریباً بین ۱۲ تا ۲۰ 
هزار تن متغیر بوده ، ادامه داد : در این طرح بالغ بر ۱۴ 
هزار تن ماسه و نمک تهیه و در راهدارخانه ها دپو شده 
است و اگر نیاز باشد مجدد نیز شارژ خواهند شد ، ضمناً 
تعداد ۷ هزار کیســه شــن و نمک اضطراری نیز برای 
مکان و زمان های خاص آماده سازی و دپو شده است .

جعفر شــهامت بیان کرد : در این طرح با دستگاههای 
خدماتی و امدادی به صورت مشترک جلسات متعددی 
با  ، کمیســیون ایمنی راه اســتان ، جلســه با فرمانده 
پلیس راه کشــور ، جلسه مشــترک با کلیه فرماندهان 
پلیس راههای استان و ادارات راهداری شهرستان ها ،  
جلســه با شرکت ساخت و توسعه ، هماهنگی با استان 
های همجوار و مدیرکل مدیریت بحران استان گلستان 

صورت گرفت .
این مسئول با اشــاره به اعتبارات محدود در حوزه راه 
افزود : علیرغم بدهــی ۳۵۰ میلیارد ریالی اداره کل به 

پیمانکاران ، حــدود ۱۲۰ میلیارد ریال هزینه تعمیرات 
ماشــین آلات ، سوخت و قطعات مخصوص بوده که تا 
به  امروز حدوداً بالغ بر هشتاد میلیارد ریال تامین بخش 

قابل ملاحظه ای نیز هزینه شده است .
مهندس شــهامت اظهار داشــت : اساس کار راهداری 
پیش بینی و پیشــگیری بوده بطوری که با مدل های 
پیش بینی جوی و در صورت شرایط کولاک و یخبندان 
شدید ، بلافاصله بحث یخ زدایی سطح راهها انجام می 
شود و در صورت لزوم محدودیت ترافیکی با محوریت 

پلیس راه استان هماهنگ و اجرا می گردد. 
مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان در 
ارتبــاط با دوربین های پایــش و کنترل تخلفات جاده 
اعلام کرد : به طور کلی سه نوع دوربین جهت پایش و 

کنترل تخلفات جاده ای وجود دارد . 
وی افزود: یک مدل دوربین های نظارت تصویری است 
که در نقــاط خاص حادثه خیز نصب می گردد ، قابلیت 
زوم دارد مکان قبل و بعد حادثه را پایش می کند، تعداد 

۲۲ دستگاه از این دوربین در استان موجود است .
 نوع دوم دوربین هایی که اعمال قانون تخلف سرعت 
و پلاک خوانی اســت تعداد ۲۹ دستگاه از آن در استان 
وجود دارد و تقریباً  اکثر نقاط و راه های شریانی استان 
را بــه غیر از محور گرمه به چمن بید پوشــش میدهد 

، قابل ذکر اســت که در محــور گرمه به چمن بید نیز 
۵ نقطه شناســایی شده اســت و تا شش ماه آینده زیر 
پوشــش دوربین قرار خواهد گرفت و نوع سوم دوربین 
های ســیاری اســت که در اختیار همکاران پلیس راه 

قرار دارد .
وی ادامه داد : در اســتان تعداد ۵۱ دستگاه تردد شمار 
و ۵ دســتگاه تابلوی پیام متغیر موجود بوده که از مرکز 
کنترل ما در مرکز مدیریت راه استان  هدایت می شود 
تا اخطارهای جوی متناســب با شــرایط راه ، از جمله 
هشــدار زنجیرچرخ و هشــدار لغزنده بودن راه ، را به 

رانندگان اطلاع خواهد داد .
در این جلســه فرمانده نیروی انتظامی خراسان شمالی 
هدف از اجرای طرح زمســتانی پلیس راه را تسهیل در 
رفــت و آمد، افزایش ایمنی جاده ها و خدمات رســانی 
به مردم عنــوان و تصریح کرد: از آنجایی که کنترل و 
کاهش تصادفات صرفاً به عهده پلیس نیســت، نیازمند 
کاری جمعی و مشــارکت مؤثر ســایر مجموعه ها نیز 

هستیم.

ســردار مطهری زاده در خصوص تیم های آماده باش 
برای اجرای طرح زمســتانی پلیس نیز افزود : 8۵ تیم 
ویژه شــامل ۳8 تیم از پلیس راهور و ۴۷ تیم از پلیس 
راه آمادگی لازم برای خدمات رســانی به مردم را طی 

این طرح دارند.
معــاون هماهنگی امــور عمرانی اســتاندار نیز در این 
رزمایش با هدف کاهش تخلفــات رانندگی ، بر ایمن 

سازی بیشتر راه های مواصلاتی  تاکید داشت .
دکتر هوایی با اشــاره  به نزدیک شدن  فصل زمستان  
افزود :  نیروی انتظامی در نقاط حادثه خیز و  با افزایش 
حضور فیزیکی باعث کنترل عبور و مرور خودروها گردد 
. تا از این طریق باعث کاهش میزان تخلفات رانندگی 

و حوادث جاده ای در استان شوند .
بر اســاس این گزارش ؛ بعد از پایان جلســه رزمایش 
ترافیکی پلیس ، دستگاههای خدمات رسان و امدادی 
در مقر فرماندهی انتظامی اســتان انجام شــد و طرح 
نگهداری و ایمن ســازی زمستانی راهها بطور همزمان 

با سراسر کشور در خراسان شمالی نیز اجرایی گردید.

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی 
خراسان شمالی با اشاره به توقف اجرای طرح خرید 
تضمینی دام عشــایر گفت: بــرای حمایت از این 
دامداران، طرح نگهداری دام مولد اجرایی می شود 

تا از ذخایر ژنتیکی صیانت شود.
محمد محمدزاده اظهار داشت: طرح خرید تضمینی 
دام عشایر از این رو متوقف شد که شمار زیادی از 
میش هایی که قرار بود به دولت فروخته و کشــتار 

شود، آبستن تشخیص داده شد.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی 

خراســان شــمالی افزود : اکنون برای حمایت از 
عشایر، طرح نگهداری دام مولد در دستور کار است 
و در این طرح دام مولد عشایر زیر پوشش قرار می 
گیرد.وی گفت: در قالــب طرح خرید تضمینی دام 
عشــایر قرار بود ۵۰ هزار راس خریداری و کشتار 
شــود که در مرحله اول ۱۰ هزار راس و در مرحله 
دوم، یکهزار و ۲۰۰ راس خریداری و کشتار شد اما 
با توجه به آبســتن بودن میش ها، این طرح ادامه 

پیدا نکرد.
محمــدزاده افــزود: اکنون قرار اســت ۳8 هزار و 

8۰۰ راس میش عشــایر اســتان زیر پوشش طرح 
نگهــداری دام مولد قرار گیرد، این طرح میش گله 
های تمام عشایر استان را زیر پوشش قرار می دهد 
و در آن به ازای هر کیلوگرم میش سه کیلوگرم جو 

در اختیار دامدار قرار می گیرد.
وی اظهار داشت: عشــایر مکلف هستند دام مولد 
را در ازای دریافت جو، به مدت ســه ماه نگه داری 
کند، البته کنترل هــای لازم در اینی زمینه انجام 
می شــود و درصورتی که میش حفظ نشده باشد با 

دامدار برخورد می شود.

رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی گفت: 
هم اینک ردیف مســتقلی برای ســاخت و تعمیرات 
جایگاه های دامی که در اثر زلزله اواخر فروردین سال 
جاری تخریب شده اند نداریم در صورتی که در فصل 

سرد یک ضرورت است.
دکترعبدالله یوسفی افزود: مسئولان کشوری و استانی 
به مناطق زلزله زده ســفر کردند که در مصوبات آمده 
اســت که بازسازی جایگاه های دام در کنار ساخت و 
بازسازی مسکن روســتایی قرار گیرد اما اعتبار حدود 
۲۰ میلیــون تومان در نظر گرفته شــد که این میزان 

بسیار اندک است.
وی اظهار داشــت: فهرست خسارت تمامی دام داران 
به مدیریت بحران داده شد اما اعتبار جداگانه ای برای 
آن در نظر گرفته نشده است که هم اینک سرما تهدید 

برای دام ها است.
وی با بیان اینکه ۲۱۰ واحد دامداری شهرستان گرمه 

و جاجرم تخریب شــد افزود: پیشــنهاد می دهیم که 
ساخت جایگاه های دام خســارت دیده باید از محل 
اعتبــارات مدیریت بحران قرار گیرد که در شــرایط 
بحرانی به حادثه دیده ها کمک شود تا تولید کننده ها 

شغل و حرفه خود را از دست ندهند.
یوســفی با بیان اینکه تولید نباید متوقف شود اظهار 
داشت: این موضوع را با رییس بنیاد مسکن کشور نیز 
در میان گذاشتیم و بیان کردند که باید این مهم را در 
سطح ملی ، دولت و مجلس شورای اسلامی مطرح تا 

در این خصوص مصوبه ای گرفته شود.
رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی گفت: 
دامداران شهرستان گرمه بیش از ۱۰۶ هزار راس دام 
ســبک و دو هزار و ۳۹۰ راس دام سنگین و دامداران 
جاجرمــی نیز ۱۰۲ هزار و چهار هزار و ۶۷۰ راس دام 

سنگین دارند.
وی بــا بیان اینکه معیشــت بخش زیــادی از بهره 

برداران این دو شهرستان از طریق دامپروری به دست 
می آید اظهار داشت: سالانه در گرمه دو هزار و 8۵8 
تن شــیر و ۶8۷ تن گوشت و در جاجرم نیز ۶ هزار و 

۷۷۴ تن شیر و ۷۹۹ تن گوشت تولید می شود.

در سفر استاندار خراسان شمالی به شهرستان شیروان 
و در حاشــیه افتتاح پروژه آبرسانی به شهرک گلیان 
در خرداد ماه ســالجاری، محمدعلی شجاعی دستور 
ساخت مدرسه سه کلاسه را در این منطقه صادر کرد 
که امروز بعد از گذشت ۵ ماه به بهره برداری رسید .

بــه گزارش اتفاقیــه به نقل ازروابــط عمومی و امور 
بین الملل استانداری خراسان شــمالی، این پروژه از 
مصوبات سفر استاندار به شهرستان شیروان در خرداد 
ماه ســالجاری بوده که اکنون بعد از گذشت ۵ ماه با 
مشارکت خیرین مدرســه ساز به بهره برداری رسیده 

است.
 بر اســاس این گزارش این مدرسه با متراژ محوطه 
8۰۰ متــر مربع و زیر بنای ۲۰۷ مترمربع دارای تعداد 
۳ کلاس درس بــا اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد ریال با 
مشارکت خیرین مدرسه ســاز موسسه مهر گیتی به 
بهره بردای رسیده که سهم خیرین در این پروژه پنج 

میلیارد ریال بوده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراســاان شمالی 
گفت: ۳۲هزار دامدار و بهره بردار از مراتع این استان 
فقط تا هشتم آذر مهلت تمدید مجوز چرای دام دارند 

و پس از آن پروانه آنها باطل می شود.
حســن وحید روز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار 
داشــت: دامداران با ارائه کدملی و شماره شناسنامه و 
پرداخت عــوارض باید اعتبار پروانه چرای دام خود را 
تمدید و ســپس اقدام به تهیه و انعقاد طرح مرتعداری 
تلفیقی کنند.  وی افزود: روند تمدید مجوز چرای دام 
از ماههای قبل آغاز شــده اما نگرانی ما این است که 
برخی دامداران با این گمان که همیشه امکان تمدید 

مجوز وجود دارد اقدام لازم را انجام ندهند.
وی خاطرنشــان کرد: اگر دامداران برای تمدید مجوز 
خود اقدام نکنند علاوه بر ایــن که کارت پروانه چرا 
دام آن ها باطل می شــود در صورت وارد کردن دام 
خود به مرتع او به عنوان متخلف شناسایی و از طریق 
یگان حفاظت به مراجع قضایی )دادگســتری( معرفی 
می شــود.وحید افزود: با باطل شدن پروانه چرای دام 
بهره برداران مرتع بلامعارض شــناخته شده و اراضی 
ملــی و مرتعی که به این افراد اختصاص داشــت به 
ســایر دامداران و یا عشایر واجد شرایط که در استان 
حضور دارند واگذار می شــود.  وی یکــی از الزامات 

صدور مجوز چرای دام را پرداخت عوارض عقب مانده 
بیان کرد و اظهار داشــت: این عوارض که رقم بسیار 
ناچیزی است سالانه از طرف سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخیزداری کشور تعیین می شود و با هزینه کرد آن 
در اجرای طرح های اصلاحی و احیایی دوباره عواید و 
منافع آن به مرتعدار باز می گردد.وحید شمار دام های 
مجاز خراسان شــمالی را  یک میلیون و ۲۶8 هزار و 
۲۷۳ راس عنوان کرد و افزود: در خراســان شــمالی  
۹۵۹ ســامان مرتعی برای چــرای دام وجود دارد که 
دامــداران در صورت دریافت مجــوز می توانند از آن 

ها استفاده کنند.

مدیرکل کمیته امداد اســتان خراســان شــمالی از 
راه اندازی ســامانه امداد هوشمند و کارآمد به منظور 
تسریع و ارائه خدمات مطلوب به مددجویان خبر داد.

مجید الهــی راد بابیــان اینکه این طــرح باهدف 
بهبود و مدیریت خدمات ســامانه امداد هوشمند و 
کارآمد ایجادشــده افزود: ارائه خدمات به محرومین 
و نیازمنــدان در کوتاه ترین زمــان ممکن ،پالایش 
اطلاعات مددجویان، دسترســی آســان به سامانه، 
مراجعــه نکــردن به امــداد و رایگان بــودن ثبت 
درخواســت خدمات، بخشــی از مزایای این سامانه 

است.
وی زمــان فعال ســازی این ســامانه را از ششــم 
آذرماه ســال جاری عنوان و تصریــح کرد: در این 
e.emdad. طــرح مددجویان با مراجعه به ســامانه

ir با اســتفاده از کد ملی خود، درخواستشان را ثبت 
می کننــد تا مددکاران در کوتاه ترین زمان ممکن به 

درخواستشان رسیدگی کنند.
الهــی راد به مزایای اجرای این طرح اشــاره کرد و 
گفت: کاهش مراجعات مددجویان به ادارات کمیته 
امداد، چابک شدن فرآیندها، حفظ کرامت مددجویان 
و خدمت رســانی ســریع تر به خانواده های نیازمند 

ازجمله مزایای اجرای این طرح است.
مدیــرکل کمیته امداد اســتان گفــت: مددجویان 
می توانند بــرای دریافت خدمات درمان، اشــتغال، 
مســکن، جهیزیه و ملزومات آموزشی نیازمندان به 

سامانه امداد هوشمند و کارآمد مراجعه کنند.
وی به بهره مندی از ظرفیت های موجود در امداد در 
راســتای اجرای این طرح تأکید و اظهار کرد: روزانه 
باید فعالیت شهرســتان ها رصد و توسط حوزه های 

بازرسی پیگیری شود.
الهی راد تأکید کرد:  صحت سنجی اطلاعات فردی 
در ثبت از مهم ترین مواردی اســت که باید با دقت 

حوزه های زیرمجموعه انجام شود.
وی خاطرنشــان کرد: در ســامانه امداد هوشــمند 
و کارآمــد، گزینــه ای بــرای کمک نیکــوکاران 
پیش بینی شــده تا خیران بتوانند کمک های خود را 

طبق نیت خود به این نهاد پرداخت کنند.
وی همچنین نسبت به برگزاری آموزش برای انجام 
ثبت اطلاعات مددجویان و نحوه استفاده از سامانه 
تأکیــد و گفت: هرگونه کوتاهی در اجرای این طرح 
توســط مدیریت ها در شهرستان ها با برخورد جدی 

حوزه بازرسی  مواجه هستند.

مدیر کل بیمه ســلامت خراســان شــمالی گفت: 
پذیرش نسخ کاغذی از ابتدای آذر ماه در همه مراکز 

پاراکلینیک محدود می شود.
مدیر کل بیمه سلامت خراسان شمالی گفت:پذیرش 
نســخ کاغذی از ابتدای آذرپایان نســخه نویســی 
و نســخه پیچــی کاغــذی از ابتــدای آذر ماه ماه 
درهمه مراکز پاراکلینیک محدود می شــود و مراکز 

پاراکلینیک مجاز به پذیرش نسخ کاغذی نیستند.
محســن رعنایی اضافه کرد:با توجه به قانون بودجه 
سال ۱۴۰۰ از دی ماه، همه تجویز ها باید به صورت 
الکترونیکی انجام شود و سازمان بیمه سلامت ایران 
بر اســاس این قانون تعهدی برای پرداخت نســخ 

غیرالکترونیک بعد از تاریخ یکم دی ماه ندارد.
وی گفت:آموزش لازم به پزشــکان داده شده است 
و تــا کنون نیز ۷۰ درصد نســخ، الکترنیکی تجویز 

شده است.
رعنایی گفت:کلینیک ویژه بیمارستان امام رضا )ع( 
بجنورد رتبه اول، کلینیک ویژه بیمارستان امام علی 
)ع( رتبه دوم، بیمارســتان امام خمینی )ره( شیروان 

رتبه ســوم و بیمارســتان جواد لائمه جاجرم رتبه 
چهارم اســتان در تجویز نسخه نویسی الکترونیکی 

را داشته است.
آبان ماه در خراسان شــمالی ۳۷ هزار و ۴۳۳ نسخ 
ثبت شــد که ۶۹.۳۳ درصد آن تمــام الکترونیک و 
۳۰.۶۷ درصد آن نیمه الکترونیک نســخه نویسی و 

نسخه پیچی شد.

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی خراسان شــمالی با انتقاد از نبود همکاری 
مناسب شهروندان با آمارگیران طرح سرشماری 
آزمایشــی  گفت: شمار غایبان در این طرح بیش 

از ۱۵ درصد است.
عبدالمحمود بزمونه به خبرنگار ایرنا اظهار داشت: 
در طرح سرشماری سال ۹۵، شمار غایبان کمتر 
از پنج درصد ثبت شده است اما در طرح آزمایشی 
که آبان ماه در بخشــی از شهر بجنورد اجرا شد، 
نبود همکاری و شــمار غایبان بیش از ۱۵ درصد 

خانوارها گزارش شده است.
وی افزود: شــمار خانواده هایی که زیر پوشــش 
طرح سرشماری آزمایشی مرکز استان قرار گرفته 
اند، ۳۷ هزار و ۶۱۰ خانوار اســت که تنها برای 
۳۱ هزار و ۲۰ خانوار فرم تکمیل شده و مابقی به 

علت نبود همکاری، تکمیل نشده است. 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی خراسان شمالی با اشاره به افزایش جمعیت 
شهر بجنورد اظهار داشت: شمار خانواده های این 
منطقه از بجنورد در سرشماری سال ۹۵، ۳۵ هزار 

و ۵۳۰ خانوار ثبت شده است. 
بزمونــه با بیــان اینکه در این طرح آزمایشــی، 
بخشــی از بجنورد یر پوشــش طرح سرشماری 
قــرار می گیرد افزود: در این طرح که به شــیوه 
سنتی اجرایی شد، ۶۲ نفر از آمارگیران با مراجعه 
به منازل شــهروندان، اطلاعات و داده ها را ثبت 

کردند.
معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی خراسان شمالی گفت: اکنون دستگاه های 
مختلف بانک اطلاعاتــی از جامعه هدف خود را 
دارند که برای دستیابی به اطلاعات منسجم نیاز 
است تا این داده ها به صورت متمرکز تهیه شود.

اجرای طرح نگهداری دام مولد برای صیانت از ذخایر ژنتیکی در خراسان شمالی 

ساخت جایگاه های دام مناطق زلزله زده خراسان شمالی ردیف اعتباری 
نیازدارد

مدرسه شهرک گلیان شیروان در ۵ ماه به بهره برداری رسید

۳۲ هزار دامدار خراسان شمالی تا ۸ آذر فرصت تمدید مجوز چرای دام دارند

راه اندازی سامانه امداد هوشمند و کارآمد 
در استان خراسان شمالی

حذف دفترچه بیمه سلامت از ابتدای آذرماه

بجنوردی ها با آمارگیران طرح سرشماری 
همکاری نکردند

بازدید شهردار بجنورد از نمایشگاه دست 
سازه های بانوان 

نمایشگاه توانمندسازی مشاغل خانگی که با مشارکت سازمان 
فرهنگی اجتماعی شــهرداری و بسیج دانشجویی درحمایت از 
بانوان سرپرســت خانوار و تولید کنندگان بومی شــهر از ۱۲ 
آبان به نمایش عموم درآمد ، درآخرین روزهای فعالیتش مورد 
بازدید شــهردار بجنورد قــرار گرفت.دکترحمیدی ، حمایت از 
صنایع خرد و تولیدات داخلــی را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
در برند ســازی نیز باید درحد توان برای تولید کنندگان کمک 
های تخصصی ایجاد کرد.وی توسعه خدمات برای خودکفایی 
و افزایش توان تولیدات داخلی را ظرفیت قابل دسترسی خواند 
که درکنار نیروی کار می تواند محقق شــود.رئیس ســازمان 
فرهنگی اجتماعی شــهرداری نیز گفت: برپایی این نمایشگاه 
با ۵۰ غرفه کار خود را آغاز کرد و اســتقبال خوبی در ســطح 
شهر از آن شــد ، و به دلیل اینکه اکثر کارها از دستاوردهای 
گروههای جهادی و تولیدات خانگی است ، فروش خوبی نیز 
شاهد بودیم.موفق افزود: هدف این سازمان حمایت از صنایع 
کوچک و معرفی مشــاغل دست سازه های بانوان برای جذب 
بازار کار اســت و امیدواریم ظرفیت هــای لازم برای ایجاد 
نمایشــگاه دائمی را درخدمت این عزیــزان فراهم آوریم.وی 
افزود: یکی از غرفه داران این نمایشــگاه که از بانوان معلول 
اما فعال شــهر هستند نیز درخواست بهسازی معابر برای تردد 
معلولین را مطرح کرد که با موافقت و دســتور اکید شــهردار 
برای رفع مشکل و ایجاد رمپ های دسترسی درورودی های 

معابر را به همراه داشت.

خبر

مفقودی
کارت دانشــجویی سید حســام حجت فرزند 
سید علیرضا به شماره دانشجویی ۹8۲۲۲۱۳ 
رشته پزشکی دانشگاه علوم پزشکی خراسان 
شــمالی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

مکی باشد.
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بانــک مرکزی و کانــون صرافان اعــلام کردند که 
هیچ گونه تغییری در ضوابط و مقررات مرتبط با فروش 

نقدی ارز در صرافی ها ایجاد نشده است.
اخیرا زمزمه هایی مبنــی بر اعمال تغییرات در قوانین 
و مقــررات مرتبط با نحوه فروش اســکناس توســط 
صرافی ها مطرح شــده اســت؛ در ایــن زمینه روابط 
عمومی بانک مرکزی اعلام کرده است که »هیچ گونه 
تغییری در ضوابط و مقــررات مرتبط با فروش نقدی 
ارز در صرافی ها ایجاد نشــده و اطلاعیه بانک مرکزی 
خطاب به صرافی ها صرفا تاکید مجدد بر لزوم رعایت 

مقررات مبارزه با پولشویی در این فرآیند بوده است«.
علاوه بر این، رئیس شــورای عالــی کانون صرافان 

ایرانیان با انتشــار اطلاعیه ای، ضمــن تکذیب اخبار 
منتشــر شده در این خصوص تاکید کرد که هیچ گونه 
تغییری در نحوه فروش ارز به صورت اســکناس ذیل 
سرفصل های مصوب ایجاد نشده و صرافان می توانند 
مطابق با رویه و دستورالعمل های پیشین بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران نسبت به فعالیت در بازار ارز 

اقدام کنند.
لواسانی خاطر نشان کرد: اطلاعیه صادر شده در تاریخ 
۲۶ آبان ۱۴۰۰ صرفا تاکید مجدد بر مفاد لازم الاجرای 
قوانین و مقــررات حوزه مبارزه با پولشــویی و تامین 
مالی تروریسم از جمله »دستورالعمل اجرایی مبارزه با 
پولشویی در صرافی ها« )مصوب شورای عالی مبارزه با 

پولشویی( بوده است. 
پیــش از ایــن بانــک مرکزی طــی ابلاغیــه ای به 
شرکت های صرافی اعلام کرد که انجام کلیه معاملات 
ارزی در ســامانه سنا و نیما از طریق واسطه های دیگر 
تحت عناوین مختلف )واســطه گری، مشاوره، دلالی و 
...( سبب نقض احتمالی قوانین و مقررات شده و موجب 
ایجاد مسئولیت برای طرفین معامله می شود، لذا تاکید 
می شــود که هرگونه معامله اعم از خرید و فروش به 
صورت اســکناس و حوالــه ارزی صرفا مابین طرفین 
و بدون دخالت شــخص سوم انجام شود؛ بدیهی است 
که عواقب ناشــی از عدم رعایت این موضوع برعهده 
مدیران و مسئولان شرکت صرافی متخلف خواهد بود.

مدیــرکل امور بین الملــل وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی گفت: در دولت ســیزدهم عزم جدی برای 
گســترش روابط تجاری، دیپلماسی و اقتصادی وجود 
دارد که این وزارتخانه آن را به طور ویژه دنبال می کند 
و در همین راســتا تســهیل همکاری های اقتصادی و 

تجاری ایران و اتریش در دستور کار است.
بــه گزارش اتفاقیه به نقل  از وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، »حامد فروزان« در نشســت همکاری های 
اقتصادی ایران و اتریش با اشــاره به ســابقه طولانی 
روابــط تجــاری دو کشــور، اظهار داشــت: هدف از 
برگزاری این نشست، تسهیل روابط بین مجموعه های 

اقتصادی، تجاری ایران و اتریش است.
وی با تاکید بر ظرفیت های شــرکت ســرمایه گذاری 
تامین اجتماعی گفت: به طور رســمی از سفیر اتریش 
بــرای بازدیــد حضــوری و میدانــی هلدینگ های 

زیرمجموعه شرکت شستا دعوت می کنیم.
مدیرکل امور بین الملل وزارت تعاون خاطرنشــان کرد: 
پیش نویس تفاهم نامــه همکاری در حوزه فعالیت های 
مرتبط بــا ایــن وزارتخانه و اتریش آماده اســت که 

امیدواریم امضاء شده و عملیاتی شود.
۱۰ میلیارد یورو سرمایه گذاری در شستا

مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شســتا( نیز در این نشست با اشــاره به ظرفیت های 
شســتا، آن را بزرگتریــن مجموعه اقتصادی کشــور 
دانســت و گفت: در شستا، افزون بر ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری برنامه ریزی شــده اســت که 
هم اکنــون بیش از ۴۰ هزار میلیــارد تومان پروژه در 
دست اقدام داریم.علی رســتمی، پروژه های توسعه ای 
را از مهمترین موضوعات شســتا دانست و با اشاره به 
پروژه های توســعه ای دو هلدینگ بزرگ پتروشیمی و 
دارویــی زیرمجموعه آن، خاطرنشــان کرد: نزدیک به 
۱۰ میلیارد یورو سرمایه گذاری برنامه ریزی شده است 
و تــلاش داریم در اجرای این پروژه ها زمینه همکاری 

با شرکت های اقتصادی اتریشی را هم فراهم کنیم.
وی همچنین هلدینگ سیمانی شستا با در اختیار داشتن 
۳۰ درصد از ســهم بازار سیمانی کشــور و کشتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران که در حال بزرگ ترین توان 
حمل بار در خاورمیانه را به خود اختصاص داده است، از 

دیگر ظرفیت های شستا برای همکاری با شرکت های 
اتریشی برشمرد.

توسعه همکاری اتریش و ایران در روابط تجاری و 
اقتصادی

»کریســتوف گراب مایر« مستشــار بازرگانی سفارت 
اتریش در این نشســت با اشــاره به اراده جدی برای 
افزایــش همکاری هــای اقتصادی میان دو کشــور، 
گفت: دیدار امــروز مدیران هلدینگ هــای اقتصادی 
شســتا و گفت  وگو با آنان نشــان اعتمــاد جمهوری 
اســلامی ایران به اتریش اســت، ما نیز تمایل داریم 
همکاری های اتریــش و ایــران را در روابط تجاری و 

اقتصادی توسعه دهیم.
وی بیان داشت: مدیران بزرگ ترین هلدینگ اقتصادی 
در این نشست حضور دارند و لازم است با صرف زمان 
مناسب، همه مسائل و پیشــنهادها بررسی شده و در 
پایان زمینه همکاری مناسب بین شرکت های ایرانی و 

اتریشی فراهم شود.
مستشار بازرگانی سفارت اتریش توضیح داد: با شناختی 
که از شستا به عنوان یک ابرهلدینگ اقتصادی با حوزه 
فعالیت متنوع پیدا کردم، مطمئن هســتم این موضوع 
سخت نخواهد بود که ما بستر لازم برای ایجاد ارتباط 

با شــرکت های اتریشــی را فراهم کنیم، ما در اتریش 
هلدینگی با این تنوع نداریم اما شــرکت های بسیاری 
داریــم که می توانند بــه تفکیک موضــوع فعالیت با 
شســتا همکاری کنند.وی افزود: من به عنوان نماینده 
اقتصاد و صنعت اتریش، بســیار خوشحال هستم که 
زمینه گســترش روابط اقتصادی و تجاری دو کشور را 
فراهم کنیم، پیش از این همکاری های عظیمی را بین 
شرکت های اتریشی و ایرانی داشتیم اما به دلایلی این 
روابط در حال حاضر کم رنگ شده است که امیدواریم 
با برگزاری نشست ها، سطح این همکاری ها ارتقا یابد.

مستشــار بازرگانی ســفارت اتریش خواستار آن شد تا 
مسائل و پیشنهادها به صورت جزئی و مکتوب منتقل 
شــود تا در ارتباط با شرکت های اتریشی، آنها را طرح 
کرده و نتایج را در سریع ترین زمان ممکن انتقال دهند.

۲۹ مهر ماه امســال »نریمــان صدری« نائب رئیس 
هیات مدیره اتاق مشــترک بازرگانــی ایران و اتریش 
در پایان ســفر چهار روزه به وین و پس از شرکت در 
همایش اقتصادی دو کشور و دیدار با فعالان اقتصادی، 
تصریح کرد: دو طرف مصمم به گسترش همکاری های 
اقتصادی و هماهنگ با نقشه راه توسعه تجاری بین دو 

کشور هستند.

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار اخیرا 
اعلام کرده اســت که راه حل عدم استقبال ناشران اوراق 
بهادار از پرداخت ســود مجامع ســالانه از طریق سامانه 
سجام تأسیس بانک تسویه است و در این راستا کارشناس 
مسئول برنامه ریزی و توسعه سمات جزئیاتی را درمورد راه 

اندازی این بانک ارائه کرد.
مســعودرضا عباســی در گفت و گو با ایســنا، با اشاره به 
واگذاری ســهام عدالت به بیــش از ۵۰ میلیون نفر اظهار 
کرد: با عنایت به ضرورت فراهم آوردن بستر مناسب جهت 
عملیاتی شدن واگذاری سهام عدالت به بیش از ۵۰ میلیون 
نفر از واجدین شــرایط این دسته از سهام، شرکت سپرده

گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه مسئول تامین 
زیرســاخت این بازار نیازمند فراهم آوری برخی از مقدمات 
و تبیین همکاری دقیق با بانک مرکزی اســت. باید توجه 
داشــت که استقرار طرف معامله مرکزی در بازارهای مالی 
برای پوشش ریســک ها یک اصل و ضرورت انکار ناپذیر  
و بــا افزایش مخاطبان بازار ســرمایه از قریب ۱۰ میلیون 
نفر به حدود ۶۰ میلیون نفــر، ایجاد طرف معامله مرکزی 

امری حیاتی است.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر هزینه مالی و زمانی تبادلات 
در یک سیستم که می تواند منجر به ریسک  های اعتباری و 
زیر سوال بردن حسن شهرت نهاد امین بازار شود ضرورت 
تاســیس نهادی همچون بانک تسویه که به عنوان عضو 
اتــاق پایاپای بانک مرکــزی توانایی تســویه وجوه را به 

صورت منفردا دارا است را مشخص می سازد.
بانک تسویه چیست؟

کارشناس مســئول برنامه ریزی و توسعه سمات در پاسخ 

به این ســوال که بانک تســویه چیســت، توضیح داد: در 
بازارهای مالی جهان نهادی تحت عنوان بانک تســویهدر 
بازارهای داخلی یــا بین المللی ایفــای نقش می کند که 
تســویه معاملات در کلیه اوراق اعم از سهام، اوراق قرضه 
و صندوق های ســرمایه گذاری  گذاری و عملیات پرداخت 
ســود کلیه اوراق و صندوق های سرمایه گذاری را بر عهده 
دارد. در ایران نیز قابلیت ایفای این نقش توســط شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی وجود دارد ... حضور این شرکت  به 
عنوان عضوی از اتاق پایاپای بانک مرکزی می  تواند زمینه 
اجرایی شــدن این نهاد جدید )بانک تسویه( در بازار مالی 
کشــور را فراهم آورد. از مزایای دیگر راه اندازی این نهاد 
حرکت در جهت ایفای نقش متولی گری دارایی )کاستودین( 

برای اولین بار در بازارهای مالی ایران است.
عباسی درمورد مزایای تاســیس بانک تسویه توضیح داد: 
کاهش ریســک عملیاتی و هزینه مبادلات با دسترسی به 
زیرســاخت های  های دریافت و پرداخت شــبکه بانکی از 
مزایای تاسیس این بانک محسوب می شود. سهام عدالت 
بعد از توزیع و امکان پذیر شــدن معامله آن توسط جمعیت 
کثیری از مردم ایران تبعاتی برای ارائه خدمات سریع و کم 
هزینه خواهد داشــت تا رضایت عامه تامین شود. از جمله 
نکاتی که باید مورد توجه سیاستگذاران قرار گیرد توجه به 

هزینه مبادله چه زمانی و چه مالی است.
تاثیر تاسیس بانک تسویه بر واریز سود سهام عدالت

وی ادامه داد: به عنوان مثال در نظر بگیرید ســود ســهام 
عدالت بیش از ۵۰ میلیون نفر قرار اســت در قالب تعاملی 
بین ناشــران و ســمات توزیع  و به حساب تک تک آنان 
واریز شود، در حال حاضر با سمات به عنوان یک مشتری 

عادی بانک رفتار شــده و این شرکت هیچگونه دسترسی 
مستقیمی به سامانه  های دریافت و پرداخت ندارد. این امر 
مشکلاتی را برای انتقال وجوه به حساب سهامداران ایجاد 
خواهد کــرد و نارضایتی  هایی را برای طرفین پرداخت در 
برخواهد داشت، هم به واسطه زمان دسترسی به وجوه هم 
بواســطه هزینه مالی انتقال وجوه و درنهایت ریسک های 

عملیاتی وارد بر شرکت سپرده گذاری مرکزی.
کارشــناس مسئول برنامه ریزی و توسعه سمات ادامه داد:  
به عنوان مثال فرض کنید ســود شــرکت ها در تاریخ اول 
اردیبهشــت در لحظات آخر روز به حساب سپرده  گذاری 
مرکزی واریز شده و این شرکت دیگر قادر نخواهد بود در 
همان روز پرداخت سود را به حساب سهامداران کارسازی 
کند. برای درک اهمیت این موضوع به رفتار هموطنان در 
دریافت یارانه ماهانه خود بایــد توجه کرد. زیرا نارضایتی 
در این حوزه باعث ســلب اعتماد از امین بازار خواهد شد و 
ریسک های حسن شــهرت و اعتباری را برای سمات رقم 
خواهد زد.عباســی تاکید کرد: مناسب آن است که سمات 
صرفا برای دریافت و پرداخت وجوه و امر تســویه مشــابه 
یک بانک دیده شود اما بانکی که هیچگونه اختیاراتی مانند 
بانکهای تجاری نداشــته باشد)تامین تسهیلات یا دریافت 
ســپرده های پولی و...( و تنها در حوزه تسویه از اختیاراتی 
شــبیه بانکهای عضو اتاق پایاپای بانک مرکزی برخوردار 
باشد. لازم به ذکر است در سایر کشورها، بانک های تسویه 
نیز با همین رویکرد تاســیس می شــوند و شــاید نظر به 
مشــکلات عدیده سهام عدالت که پیش روی ما است این 
نقطه عطفی باشــد تا برای اولین بار بانک تسویه در کشور 

با محوریت سمات تاسیس شود.

اطلاعیه مهم بانک مرکزی در خصوص نحوه خرید و فروش ارز تسهیل همکاری های اقتصادی ایران و اتریش 

جزئیات راه اندازی بانک تسویه در کشور

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

تصمیم گیری برای تقسیم سود »سهام عدالت« 
توسط شورای عالی بورس

رییس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
گفت: تقسیم سود ســهام عدالت را باید 
در شــورای عالی بورس پیشــنهاد دهیم 
و مصوب کنیم تا ســود امسال از طریق 

سپرده گذاری مرکزی پرداخت شود.
به گــزارش اتفاقیه به نقل  از ســازمان 
بورس و ارواق بهادار، »مجید عشــقی« 
در حاشــیه جلســه هیات مدیره سازمان 
بورس به آخرین وضعیت پرداخت ســود 
سهام عدالت اشاره کرد و افزود: مقرر شد 
تا پیشنهادات نهایی پس از اخذ مجوز از 
طریق شــواری عالی بورس به شرکت ها 
ابلاغ شــود که در یکی دو ماه آینده این 

کار انجام خواهد شد.
وی گفت: ســال گذشــته رویــه برای 
پرداخت سود سهامداران عدالت در هر دو 
روش مستقیم و غیرمستقیم وجود داشت 
که امســال نیــز با الهــام از همان رویه 
سود ســهام عدالت را پرداخت می کنیم، 
هرچندتصمیــم نهایی با شــورای عالی 

بورس است.
عشــقی در مورد مشکل برگزاری مجمع 

ســرمایه گذاری  شــرکت های  از  برخی 
بیان داشت: در مورد شرکت های  استانی، 
اســتانی باید تصمیم گیری شــود، بسته 
کامل سهام عدالت شــامل شرکت های 
سرمایه گذاری سهام عدالت، شرکت های 
غیر بورســی  و موضوعاتی شامل فروش 
سهام و دیگر موارد در دست تهیه است و 
جلسات آن برگزار می شود و امیدوارم به 

جمع بندی برسیم.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید 
کرد: سود شــرکت های ۳۶ گانه از سبد 
ســهام عدالت دریافت و به طور مستقیم 
و غیرمســتقیم به وکالت از شرکت های 
سرمایه گذاری اســتانی پرداخت می شود، 
اما دربــاره ترکیب هیات مدیره و مجامع 

این شرکت ها باید تصمیم گیری شود.
۲۷۰ شرکت از طریق سجام سود پرداخت 

کردند
وی در مورد پرداخت سود سهام شرکت ها 
از طریق سامانه سجام، گفت: پیش از این 
هر شرکت اســتانی برای پرداخت سود، 
رویه مخصوص به خود را داشــت، اما در 

یکی دو سال گذشته این موضوع مطرح 
شد تا شرکت ســپرده گذاری، دریافت و 
پرداخت سودها را از طریق اطلاعاتی که 

در سامانه سجام وجود دارد، انجام دهد.
عشقی اضافه کرد: پارسال نزدیک به ۱۳۰ 
شرکت و امســال نیز حدود ۲۷۰ شرکت 
سود سهام خود را از طریق سامانه سجام 

پرداخت کردند.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار 
داشت: برخی از شرکت ها برای پرداخت 
سود ســهام خود از طریق سامانه سجام 
درخواست دادند که در یکی دو ماه آینده 
بستر فنی برای انجام آن آماده می شود تا 
همه شرکت ها بتوانند سود خود را از این 
طریق به سهامداران پرداخت کنند؛ البته 
در آینده الزامی خواهیم گذاشــت تا همه 
شرکت ها ســود سهام را از طریق سامانه 

سجام پرداخت کنند.
توسعه بخشی، سیاست سازمان بورس در 

اعطای مجوزها
وی ادامه داد: اکنون کمیته های مربوط به 
اخذ مجوز در حال بررسی درخواست های 

ارائه شده هســتند، روز گذشته نیز مجوز 
»موافقــت اصولی« یــک کارگزاری در 
جلســه هیات مدیره سازمان بورس برای 

تاسیس کارگزاری صادر شد.
عشــقی با بیــان اینکه این رونــد ادامه 
خواهد داشت و درخواست هایی که از قبل 
ارائه شده اســت در حال بررسی هستند، 
گفت: تاکنون از ۳8 درخواســت تاسیس 
کارگزاری چهار درخواســت پاســخ داده 
شده و سه درخواست رد شده است و سایر 
درخواست ها نیز در حال رسیدگی هستند.

رییس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
بیان داشــت: این درخواست ها به مرور و 
با دقت برای رعایت همه الزام ها بررسی 
می شــوند، همچنین در تلاش هستیم تا 
هفته ای یک تا ۲ مجوز را در هیات مدیره 

بررسی و نظر نهایی را اعلام کنیم.
وی اظهــار داشــت: دســتورالعمل های 
اعطای مجــوز در همه نهادهای مالی به 
طور دقیق بررســی می شــوند، در مدت 
یک ماهی که از دوره جدید هیات مدیره 
می گذرد تلاش کردیم با دقت بیشــتری 

مجوزها را بررســی کرده و نظارت کافی 
برای تاســیس شــرکت های کارگزاری 

داشته باشیم.
عشقی ادامه داد: در صدور مجوز موافقت 
از نظر ســابقه  اصولی هــا، حداقل هایی 
کاری در صنعت، توان مالی و تحصیلات 

در نظر گرفته شده است که برای گرفتن 
مجوز باید کسب شود.

رییس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
ســرمایه گذاری  صندوق هــای  افــزود: 
را نهادهــای مالی راه انــدازی می کنند، 
اما اکنــون بحث در خصــوص اعطای 

مجوزها نهادهای مالی مانند شرکت های 
کارگزاری و سبدگردان ها است.

در چند روز گذشــته »مجید عشــقی«، 
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار به 
توزیع ســود نقدی شــرکت ها از طریق 
ســامانه سجام اشــاره کرد و گفت: پیرو 

مذاکراتی که در جلسه با رئیس کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی صورت 
گرفت، توزیع ســود نقدی شــرکت ها از 
طریق ســامانه جامع اطلاعات مشتریان 
)سجام( با اولویت بالا در دستور کار قرار 

گرفته است.
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عکس روز

تصفیه خانه فاضلاب شیروان 
این روزها زمزمه افتتاح تصفیه خانه فاضلاب شهرستان شیروان تا قبل از دهه فجر سال جاری به گوش می رسد.پروژه تصفیه خانه 
شهر شیروان با سرمایه گزاری بخش خصوصی توسط شرکت شایگان عملیات ساخت، اجرا و بهره برداری آن صورت گرفته است.

این تصفیه خانه در حال حاضر پیشــرفت فیزیکی ۹۷% دارد که مســئولان امیدوارند تا دهه فجر امسال بتوانند ان را به بهره برداری 
برسانند.

با عســل و غزل جوینی در مجموعه ورزشــی شهید 
علیدخت ، سالن بدمینتون بانوان دیدار کردیم .جایی 

که غیر از آنها ۴ ورزشکار دیگر هم حضور داشتند.
مــا با آنها از هر دَری صحبــت کردیم ، از زمانی که 
با تشــویق پدر و  از سال ۱۳۹۳ بدمینتون را زیر نظر 
مریم جوانمرد آموختند  تا شروع حرفه ای این ورزش 
از سال ۱۳۹۶ ، که هر دو با امیدواری کامل به آینده  

خود به آن نگاه می کردند.
آنها اگر چه از بعضی مســائل نا امید کننده سخن به 
میان آوردند اما از طرفی خوشــحال بودند که خیلی 

مسائل را ثابت کرده اند.
جالب است بدانید این یکی از مصاحبه های جذابمان 
بود چرا کــه بارها مجبور بودیم دکمه STOP ضبط 
را بزنیم و مسبب آن  دوستان عسل و غزل بودند که   
مــدام آنها را می خنداندند  اما به هر حال خودشــان 
معتقــد بودند کــه مصاحبه خوبــی از آب درآمده و 
آشنایی با دو قلو های بدمینتون خراسان شمالی حتما 

برایتان جالب خواهد بود.
از نظر شما ورزشکار به چه کسی گفته می شود؟

عســل : به هر فردی که تلاش خود را برای ورزشی 
که به آن علاقه مند اســت به کار بگیرد ولو اینکه با 
دیدگاه کســب مدال و قهرمانی نباشد ورزشکار گفته 

می شود.
غزل :  به نظرم به کســی که ســاعتی از روز را به 
ورزش اختصــاص دهد و مهارتــی را در آن ورزش 

کسب و ادامه دهد  ورزشکار میگویند.
لطفا کمی در مورد رشته ورزشی خود توضیح دهید

ریشــه بازی بدمینتون امروزی از کشــور هندوستان 
 »Poona« آغاز شده است، از بازی ای که آن ها به نام
انجــام می دادند. این بازی که رقابتی زیبا در هند بود 
توسط افســران ارتش انگلســتان، از هندوستان به 
کشورشــان انتقال داده شد و نخستین بار قوانین این 
بازی در سال ۱8۷۷ نوشته شد و طی چند سال شکل 
زمین بــازی تغییراتی کرد تا اینکه در ســال ۱۹۰۱ 
زمین رســمی بدمینتون ،به شــکل مستطیل فعلی 

،تثبیت شد.
بدمینتون در ایران ،برای اولین بار توســط کارکنان 
شرکت نفت انگلستان و در شهر مسجدسلیمان اجرا 
شــد، اولین تیم ملی ایران هم در بازی های آسیایی 
تهران ،در سال ۱۹۷۴ شرکت نمود که در بین ۱۲ تیم 

،در رتبه هشــتم قرار گرفت.بدمینتون از سال ۱۹۹۲ 
،در المپیک بارسلون به بازی های المپیک اضافه شد.

نحوه بازی بدین صورت است که بازیکنان به کمک 
راکت، توپ را به ســمت زمین حریف می فرستند و 
ســعی می کنند آن را در محوطه مشــخص به زمین 
برســانند. برنده بازی تیمی اســت که دو گیم پانزده 
امتیازی را برنده شــود. در انفرادی زنان هر کدام از 

گیم ها ۱۱ امتیاز است.
در مسابقات قهرمانی نونهالان کشور در سال ۱۳۹۷ 
، خیلی خوب ظاهر شــدید ، خودتان بیشــتر توضیح 

بدهید؛
عسل : از سال ۱۳۹۶ که به طور حرفه ای بدمینتون 
را دنبال کردیم زیر نظر چندین مربی همچون مریم 
جوانمرد ، ندا فیروزه ، فرانکشــادلو، شبنم خباز زاده ، 
افسانه ثاقب ، فرزانهنظیفیو نوشیناحمدزاده  تمرینات 
را پیگیری کرده و زمانی که در  مســابقات قهرمانی 
نونهالان کشــور حضور یافتیم سطح مسابقات واقعا 
بالا بود و از لحاظ فنی و تاکتیکی کاملا با مسابقات 
اســتانی فرق داشت اما ســعی کردیم تجربه کاری 

خود را به رخ حریفان بکشیم 
غزل : خیلی خوب بود ، مخصوصا برای ما که معمولا 
رده های اول تا سوم استانی را از آن خود کرده بودیم 
و حال سعی داشــتیم خود را در مسابقاتی  کشوری 
محــک بزنیم  و در ورزشــی قدم نهــاده بودیم که 
ورزشــی پرهیجان  ، استقامتی قدرتی و فکری استو 
توانستم به همراه هم استانی خودم یاسمن برزگران  

مقام سوم مشترک دوبل  را کسب کنیم.
وضعیت بدمینتون خراســان شمالی در بخش بانوان 

از نگاه شما؟
عســل :  خوبه ولی اگر بیشتر به آن توجه شود  هنوز 
خیلی جای پیشــرفت دارد و  امکانات هم باید در هر 
دو بخش بانوان و آقایان به یک نسبت باشد هر چند 
کــه  حداقل بانوان  ثابت کرده اند که چندان تفاوتی 

بین ما و آقایان وجود ندارد.
غزل : بنظرم وضعیت نسبتا خوبی داره  و  ورزشکاران 
خراســان شمالی که در سطح کشــوری حرف برای 
گفتن زیاد دارند  اما اگر به این ورزش بیشــتر توجه 
شــود و بازیکنان و مربیان تلاش بیشتری کنند حتما 

در ســال های آینده وضعیت فوق العــاده ای برای 
بدمینتون بانوان خراسان شمالی متصور هستم.
خانواده چه نقشی در موفقیت شما داشته است؟

)عســل و غزل ( خانواده مهمترین نقش در موفقیت 
هــر فرد دارد و چون هر دو مــا در بدمینتون فعالیت 
داشــتیم و پیش از این نیز دایی مان  )جواد احمدی( 
در این ورزش بود راغب به این ورزش شــدیم وگرنه 
پیــش از این قایقرانی را هــم در کارنامه داریم و به 
مسابقات کشــوری این رشــته هم رفته بودیم  اما  
عشــق به بدمینتــون ، هدفــی والا و متعالی برای 

رسیدن به سلامتی و آرامشی درونی برایمان است.
با شــرایط تمرین در دوران کرونــا فکر می کنیددر 

مسابقات کشوری آینده چطور پیش خواهید رفت ؛
 عســل :   از روزی که بدمینتون را حرفه ای آغاز 
کردیــم  ، فقط هدفمان بازی خــوب بود ،  و اما 
در ایــن روز ها که کرونا نفس ورزش کشــور و 
استان را گرفته است سعی داریم تمرینات را درحد 
قابل قبول حفظ نمائیم به طور تخصصی بر روی 
ضربات دفاعی  بیشــتر کار کنم و مطمئنم خیلی 
زیاد طول نمی کشد تا دوباره در میادین کشوری 

بدرخشیم.
غزل : در تایید حرف عســل که کرونا نفس ورزش 
کشور و اســتان را گرفته است  ، سعی داریم در این 
روزها با تمرینات  استقامتی و آمادگی جسمانی  خود 
را در شــرایط آماده نگه داریم و شخصا بر آن هستم 
تا ضربات ســرعتی را که یکی از فاکتورهای مهم در 

مسابقات کشوری است را در خود تقویت نمایم.    
 و حرف آخر انتقاد یا پیشنهاد برای رشد بدمینتون؟

عسل : متاســفانه توجه زیادی به رشته بدمینتوننمی 
شود ، امیدوارم   دیگاه  مسئولین کشوری و استانیبه 
بدمینتونحرفه ای تر شــود و از بانوان تقاضا دارم که 
بــا اعتماد به نفس بیشــتری به ســمت اهداف والا 
بخصــوص در ورزش قدم بردارنــد و بدانند که می 

توانند کارهای بزرگتر انجام دهند.
غزل :  اگر به رشــته بدمینتون بیشــتر توجه شــود 
ورزشکاران خراسان شــمالی می توانند عناوین بهتر 
و مهمتری در کشــور رقم بزنند و مربیان این رشته 
نیز از تلاش برای بالابردن سطح علمی و عملی خود 
کوتاهی نکنند که مطمینا پیشــرفت رو به جلویی در 

این ورزش پیش رو خواهد بود .

زمانی که فضای مابین شــبکه ها )لایــه داخلی( به علت 
افزایش تخریب بافت اســتخوانی و عدم جایگزینی آن به 
طور کامل بزرگ شوند به آن پوکی استخوان و این بیماری 
را بیماری خاموش می گویند زیرا ضعیف  شدن  استخوان 
ها علامــت واضحی ندارد.مســعود صفاری کارشــناس 
پرســتاری دراین خصوص توضیح می دهد: استخوان یک 
بافت زنده می باشــد که از دو لایه تشــکیل شده است ؛ 
لایه داخلی و لایه خارجی .لایــه داخلی ضخیم بوده و از 
شبکه هایی محم تشکیل شده که به آن نمای لانه زنبوی 
داده شده اســت.لایه خارجی به صورت لایه پوشاننده ای 
روی اســتخوان قرار گرفته و خونرسانی و عصب رسانی به 

استخوان از طریق این لایه میسر است.
در بیان عوامل مســتعد کننده پوکی استخوان و اینکه چه 
قسمت های از بدن بیشتر دچار شکستگی می شوند اینطور 
می توان عنوان کرد که این عوامل به دو دسته عوامل غیر 
قابل کنترل نظیر سن ، جنس، یائسگی،سابقه فامیلی ، نژاد 
، وزن  و اندازه اســتخوان ،بیماری های مزمن و دارو ها و 
عوامل قابل کنترل شامل ورزش نکردن ، کمبود کلسیم در 
برنامه غذایی ، کمبود ویتامین D ، سیگار کشیدن ، سقوط 
های مکرر و مصرف الکل  تقســیم می شوند و این عوامل 
بر ستون فقرات ، ران ،مچ دست ، انتهای ساعد تاثر گذار و 

موجب شکستگی می شوند.
باید بدانیم که دلیل هر شکســتگی پوکی استخوان نیست 
ولی اگر یکی از علائم کوتاه شــدن قد نسبت به گذشته ، 
قوزدار شــدن ستون فقرات ، ایجاد شکستگی در استخوان 
ها با ضربه خفیف یا افتادن ساده و بدون علت  در خودتان 

مشاهده کردید باید به فکر پوکی استخوان باشید .
در درمان غیر دارویی ســلامت استخوان ها ورزش یکی از 
مولفه های اصلی اســت و می دانیم که شروع به ورزش و 
افزایش فعالیت های فیزیکی در هر سنی امکان پذیر است 
و نباید فکر کنید برای این کار پیر هســتید .تداوم ورزش و 
فعالیت های فیزیکی تاثیر مثبتی بر عضلات و اســتخوان 
ها می گذارد ، پس راهی پیدا کنید که این فعالیت ها برای 
شما  لذت بخش شود و نسبت به ادامه آن تشویق شوید .

برای افرادی که مبتلا به پوکی اســتخوان هستند هر نوع 
ورزشــی مناسب نیســت . ورزش هایی که باعث ضربه و 
فشــار به استخوان ها می شــوند ، از قبیل جست و خیز ، 
پریدن و برخی حرکات یوگا برای افراد پیر مناسب نیستند 

؛ زیرا ممکن است سبب شکستگی شوند .
اگر شــما دچار پوکی استخوان هستید باید در شروع خیلی 
کنترل شــده و ملایم ورزش کنید که این برنامه کنترلی را 
میتــوان به دو بخش ورزش برای افراد ۳۵ تا ۶۰ ســال و 

ورزش برای افراد ۶۰ سال به بالا تقسیم کرد .
در بخــش ورزش بــرای افراد ۳۵ تا ۶۰ ســال پنج گروه 

ورزشی در نظر گرفته شده است که عبارتند از ورزش های 
گــرم کننده ، ورزش های کششــی ، ورزش های افزایش 
دهنده توده اســتخوان، ورزش های شکم و پشت و ورزش 
های شــل کننده که می بایســت فرد ورزش را با آرامی و 
ملایمت شــروع کند ، ورزش را در سطحی که مناسب با 
توانمندی فرد است انجام دهد ، در شروع ورزش از ورزش 
های گرم کننده اســتفاده کند و بعد ورزشــهای کششی را 
انجام دهد .در بخش  ورزش برای افراد ۶۰ سال به بالا نیز 
برنامه ورزشی باید متناسب با توانایی و نیاز فرد انجام شود 
که این برنامه ها به ۳ ســطح تقسیم می شوند که فرد در 
صورت موفق شــدن به انجام همه ورزش های سطح اول 
می تواند وارد مرحله بعدی شود که این موضوع  میتواند تا 

چند ماه فقط از ورزش های سطح اول باشد.
در ســطح اول برنامه های ورزش افراد ۶۰ ســال به بالا  
بالابردن شانه ها ، نشستن و بالا نگه داشتن ساق پا ، بلند 
کردن زانو ، باز کردن پا ، حرکات نوســان پشت ساق پا ، 
چمباتمه  زدن ناکامل و در سطح دوم پیچاندن یا حلقه زدن 
بازو ، شنا روی زمین با زانو خم شده ، به پهلو دراز کشیدن 
و بالا بردن ســاق پا ، جلو بردن ســاق پا ودر سطح سوم 
دمبــل زدن به تناوب ، بالابردن شــانه با دمبل ، بالابردن 
نرمه ســاق پا با دمبل و دمبل با حالــت نیمه چمباتمه  را 

خواهیم داشت .
در ایــن میان اگر قادر به انجام ورزش ها نیســتید پیاده 
روی بهترین جایگزین برای انواع ورزش ها به خصوص 
جلوگیری از پوکی استخوان و زمین خوردن خواهد بود ؛ 
پس حداقل ورزش برای شما پیاده روی است که حداقل 
ســه بار در هفته به مدت ۲۰ تا ۳۰ دقیقه انجام خواهید 

داد.

گفتگو با دوقلوی بدمینتون خراسان شمالی

هدف گذاری مهمترین رکن آغاز ورزش
ورزش و درمان بیماری خاموش


